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Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

Til udvalgets orientering fremsendes hermed mit talepapir fra samrådet i Udval-
get for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser tirsdag den 7. febru-
ar vedr. rådsmødet konkurrenceevne (forskningsdelen) den 21.-21. februar 2012. 

Med venlig hilsen

Morten Østergaard

Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser 2011-12
FIV alm. del Bilag  129
Offentligt
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Samråd (lukket) i Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående 
Uddannelser tirsdag den 7. februar 2012 vedr. rådsmøde konkurrenceevne 
(forskningsdelen) den 20.-21. februar 2012 – alm. del – spørgsmål L

Spørgsmål L:
Ministeren bedes i et kommende samråd redegøre for de punkter på EU-
rådsmødet konkurrenceevne (forskning) den 20.-21. februar 2012, som er 
releante for Udvalget for Forskning, Innovation og Videregående Uddannelser. 

Svar: 
DET TALTE ORD GÆLDER

Der er fire sager på dagsordenen, og alle sager forelægges til orientering.

I forhold til punkt 9 om GMES kan jeg oplyse, at der ikke vil blive vedtaget 
rådskonklusioner på mødet. 

Dette skyldes, at der ikke har kunnet opnås enighed om formuleringer om, hvor-
vidt GMES skal placeres indenfor eller udenfor den flerårlige finansielle ramme. 
Jeg kan oplyse, at det store flertal af medlemsstater, herunder de toneangivende 
medlemsstater, ønsker GMES indenfor den flerårige finansielle ramme, men da 
rådskonklusioner fordrer enstemmighed, har vi taget GMES af dagsordenen som 
beslutningspunkt. 

Under dette punkt vil Rådet nu have en udveksling af synspunkter vedrørende 
GMES.

Jeg vil herefter fokusere på dagsordenens punkt 10, nemlig Kommissionens for-
slag til et nyt rammeprogram for forskning og innovation – Horisont 2020. 

Kommissionen præsenterede forslaget på sidste Konkurrenceevnerådsmøde den 
6. december 2011, og diskussionen heraf er nu påbegyndt under ledelse af det 
danske EU-formandskab. 

Det er regeringens ambition at drive forhandlingerne om Horisont 2020 så langt 
som muligt. 

Konkret vil vi arbejde for opnåelse af en såkaldt delvis general indstilling om 
forordningen, hvilket vil fastlægge programmets overordnede struktur og ind-
hold. 

Forslaget var genstand for grundig drøftelse på det uformelle rådsmøde i Køben-
havn den 2. februar. 

Forud for det uformelle rådsmøde havde jeg dagen før inviteret mine europæiske 
kollegaer til en ministerkonference for at drøfte forslaget med de centrale interes-
senter og med Europa-Parlamentet.  

Der var en nyttig debat om forslagets tre søjler med repræsentanter fra både 
forskningsverdenen og industrien. Debatten viste en generel opbakning til forsla-
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get, som rammer en god balance i forhold til fokus på løsning af store samfunds-
mæssige udfordringer, innovation og samtidig en stærk grundforskning. 

På linje med Regeringens holdning er der støtte til et stærkt europæisk forsk-
ningsråd (ERC), en stærk kobling mellem forskning og innovation samt fokus på 
løsning af samfundsmæssige udfordringer. 
Diskussionen blev efterfulgt af det uformelle rådsmøde, hvor jeg havde lagt op til 
en nærmere drøftelse af sammenhængen mellem Horisont 2020 og andre EU-
programmer, om spørgsmålet om forenkling af procedurer samt forslagets styr-
kede fokus på at skabe sammenhæng mellem forskning og innovation. 

Som bekendt har Kommissionen i foråret 2011 gennemført en grundig konsula-
tionsproces med alle væsentlige europæiske stakeholders. Det er min vurdering, 
at Kommissionen på denne baggrund har ramt rigtigt med forslaget til Horisont 
2020.

Det er også mit indtryk fra diskussionerne de to dage, at der generelt er tilfreds-
hed med Kommissionens forslag til Horisont 2020. 
Men der er selvfølgelig en række elementer, som der skal arbejdes med.

Det gælder spørgsmålet om forenkling. Og det gælder spørgsmålet om en styrket 
kobling mellem strukturfondene og Horisont 2020 med henblik på at styrke ka-
pacitetsopbygning indenfor forskning.

Det ændrer dog ikke ved, at der tegner sig en generel enighed i forhold til, at Ho-
risont 2020 bidrager til at styrke vækst og jobskabelse i Europa ved at fremme 
den excellente forskning. 

Samtidig skal programmet skabe en stærk kobling mellem forskning og innovati-
on for at sikre, at resultaterne af forskningen kommer ud på markedet. 
Og fokus skal være på løsning af de store samfundsmæssige udfordringer, som 
Europa er fælles om såsom klima, energi og sund aldring. 

Med andre ord skal Horisont 2020 sikre bedre løsninger for borgerne og samtidig 
vækst til vores virksomheder og dermed skabe nye arbejdspladser.    

På Konkurrenceevnerådsmødet den 21. februar vil der igen blive lejlighed til en 
diskussion af forslaget. 

Udgangspunkt herfor vil der være nogle forberedende øvelser i den relevante ar-
bejdsgruppe i Bruxelles. Dette skal sikre, at diskussionerne er relevante, fokuse-
rede og ”to the point”. 
Jeg lægger stor vægt på, at er sammenhæng mellem de overordnede politiske 
drøftelser og fremgangen i de konkrete forhandlinger.

Regeringen vil især arbejde for at sikre:

1) at vi i fællesskab i Europa er i stand til at tackle store samfundsmæssige 
udfordringer, 

2) at der kommer en stærkere bro mellem forskningsresultater og innovati-
onsaktiviteter, 
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3) at excellence fastholdes som det centrale bærende element for forsk-
ningsfinansiering, og 

4) at rammeprogrammet bliver forenklet, at ansøgerne bruger tid på forsk-
ning og innovation og ikke på administration.  

Jeg planlægger desuden at afholde et uformelt policy seminar i samarbejde med 
ITRE-udvalget i Europa-Parlamentet ultimo april. 

Formålet med dette seminar er at styrke og udvikle dialogen med parlamentet så 
tidligt som muligt i forhold til den formelle lovgivningsproces. 

Et sådant seminar kan få stor betydning for hastigheden i de formelle forhandlin-
ger længere fremme i processen. 

Der er således tale om en god investering. Og det er et initiativ, som parlamentet 
har hilst velkommen.

Den sidste drøftelse af Horisont 2020 under det danske EU-formandskab vil finde 
sted på Konkurrenceevne-rådsmødet den 30.-31. maj 2012, forhåbentlig med en 
delvis generel indstilling som slutresultat. 

Hvad angår de øvrige to dagsordenspunkter henviser jeg til det fremsendte sam-
lenotat.


